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teeltvrije zones. Ook kan zo nodig op basis van nieuwe wetenschappelijke 

inzichten worden ingegrepen in een toelating.  

 

Maar naast deze wetenschappelijke benadering, moeten we ook zien te bereiken 

dat omwonenden en telers met elkaar in gesprek komen om tot bevredigende 

afspraken te komen. Op sommige plaatsen gaat dat goed en op andere plaatsen 

valt hier nog een wereld te winnen. In juli en augustus zijn gesprekken gevoerd 

met direct betrokken personen en organisaties met als oogmerk te achterhalen 

wat er leeft rond het gebruik van gewasbeschermingsmiddelen bij omwonenden 

van land- en tuinbouwpercelen en telers van die gewassen. Daarnaast zijn deze 

gesprekken bedoeld om te onderzoeken of en zo ja welke aanknopingspunten er 

zijn die tot oplossingen kunnen leiden. Een goed contact tussen beide partijen en 

afspraken over praktische maatregelen kunnen al een groot verschil maken. Het 

heeft mijn voorkeur dat op lokaal niveau oplossingen gevonden worden. In 

constructief overleg met de provincies Drenthe en Overijssel en de Vereniging 

Drentse Gemeenten heb ik daarom opdracht gegeven aan een extern 

adviesbureau om deze gesprekken te begeleiden. Ik verwacht dat de bevindingen 

medio oktober beschikbaar komen en zal uw Kamer daarover vervolgens 

informeren.  

 

Als oplossingsrichting zou bijvoorbeeld gedacht kunnen worden aan initiatieven 

om telers te stimuleren perceel(akker)randen anders in te richten en/of zoveel 

mogelijk te vrijwaren van bespuitingen met gewasbeschermingsmiddelen, of aan 

versnelde implementatie van technieken om emissies bij de toepassing van 

gewasbeschermingsmiddelen te verminderen. In het kader van het 

uitvoeringsprogramma van de Toekomstvisie Gewasbescherming 2030 wordt 

besproken om dit met gebiedsgerichte pilots te ondersteunen. Ik zie kansen om 

dit bijvoorbeeld in Drenthe vorm te geven en betrek dit bij de gesprekken die ik 

met de provincie voer over de opvolging van het bovengenoemde rapport van het 

adviesbureau. Langs deze lijn verwacht ik goed invulling te kunnen geven aan de 

strekking van de moties. 

 

Ik hecht extra aan het concretiseren van gebiedsgerichte pilots om te komen tot 

concrete maatwerkoplossingen op lokaal niveau, omdat mij uit een juridische 

verkenning is gebleken dat het ten algemene instellen van spuitvrije zones 

moeilijk te realiseren is. Om in landelijke regelgeving spuit- of teeltvrije zones of 

andere gebruiksbeperkingen in te kunnen stellen, moeten namelijk de effecten 

voor de omwonenden en de benodigde afstand tot de bewoning of andere 

maatregelen worden onderbouwd met de resultaten van wetenschappelijk 

onderzoek. Het blootstellingsonderzoek gewasbeschermingsmiddelen en 

omwonenden biedt deze onderbouwing echter niet. Dit onderzoek bevestigt dat er 

sprake is van meetbare concentraties van meerdere stoffen in de lucht, in huisstof 

en in urine, maar geeft ook aan dat deze concentraties niet tot onaanvaardbare 

risico’s voor de gezondheid leiden. Het onderzoek stelt voorts dat geen 

grenswaarden zijn overschreden en dat in de huidige toelatingsmethodiek de 

blootstelling ook niet wordt onderschat.  

 

Het kabinet heeft in 2015 juridisch advies gevraagd over het instellen van 

teeltvrije zones aan de landsadvocaat. De landsadvocaat heeft de mogelijkheden 

onderzocht om een teeltvrije zone te verplichten op grond Richtlijn 2009/128/EG 
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(artikel 12), het voorzorgsbeginsel en het Verdrag betreffende de werking van de 

Europese Unie (artikel 193 VWEU) (Kamerstuk 27 858, nr. 311). De 

landsadvocaat concludeerde dat het niet mogelijk was om teeltvrije zones in te 

voeren en adviseerde om met algemene regels te wachten tot het 

blootstellingonderzoek zou zijn uitgevoerd. Ook concludeerde de landsadvocaat 

dat een verplichte teeltvrije zone pas ingevoerd kan worden als aangetoond is dat 

eventuele andere, minder vergaande maatregelen, geen of onvoldoende effect 

hebben om omwonenden te beschermen.  

 

De Gezondheidsraad is gevraagd te adviseren in hoeverre blootstelling van 

omwonenden leidt tot gezondheidsrisico’s, de huidige toelatingsbeoordeling 

voldoende beschermend is voor omwonenden en of voldoende rekening wordt 

gehouden met de afstand tot objecten voor bewoning (Kamerstuk 27 858, nr. 

480). Het advies van de Gezondheidsraad verwacht ik in de zomer van 2020 te 

ontvangen. Natuurlijk zal ik op basis daarvan opnieuw bekijken of en zo ja welke 

verdere maatregelen nodig zijn voor bescherming van omwonenden. In de 

tussentijd blijf ik langs de hierboven beschreven lijn inzetten op het faciliteren van 

maatwerkoplossingen op lokaal niveau. Ik zal uw Kamer hier nader over 

informeren in het uitvoeringsprogramma van de Toekomstvisie 

Gewasbescherming 2030. 

 

Cumulatie 

Met de motie Bromet en Dik-Faber (Kamerstuk 27 858, nr. 477) heeft uw Kamer 

verzocht om er bij de Europese Commissie op aan te dringen een richtsnoer om 

effecten door cumulatie van stoffen te boordelen, zo spoedig mogelijk vast te 

stellen zodat het Ctgb, zodra dit gereed is, deze kan toepassen bij de toelating en 

voorafgaande risicoanalyse van gewasbeschermingsmiddelen en rekening kan 

houden met de combinatie van middelen en met de effecten van middelen tijdens 

de levenscyclus, inclusief reproductie, van insecten. 

 

EFSA heeft in maart 2019 een algemeen kader vastgesteld hoe bij de 

risicobeoordeling van chemische stoffen om te gaan met de effecten van een 

gecombineerde blootstelling aan meerdere stoffen (cumulatie). Dit informatieve 

document wordt door het Ctgb als achtergronddocument gebruikt. Er is op dit 

moment geen richtsnoer voorzien voor de beoordeling van cumulatieve risico’s 

voor de gezondheid van insecten dat praktisch toepasbaar is door het Ctgb bij de 

toelating van gewasbeschermingsmiddelen. Ik zal bij de Europese Commissie 

aandringen op het laten ontwikkelen en vaststellen van een dergelijk richtsnoer. 

 

Bij de cumulatieve risicobeoordeling van residuen van 

gewasbeschermingsmiddelen op voedsel is recent door EFSA nader onderzoek 

gepubliceerd. De minister van Medische Zorg en Sport zal uw Kamer binnenkort 

informeren over deze publicaties.  

 

Bijenrichtsnoer 

Ik heb uw Kamer recent geïnformeerd over de inzet van de Nederlandse delegatie 

tijdens het overleg van SCoPAFF op 16 en 17 juli 2019 (Kamerstuk 27 858, nr. 

482). Nederland heeft daar in lijn met mijn reactie op de motie Ouwehand 

(Kamerstuk 21501-32, nr. 1181) de Europese Commissie en de lidstaten in een 

stemverklaring opgeroepen tot de implementatie van het bijenrichtsnoer voor het 
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Minister van Landbouw, Natuur en Voedselkwaliteit 




